
Oportunitat d’or permillorar
les infraestructures del Pirineu
Els alcaldes i habitants a favor dels Jocs Olímpics d’hivern clamen per remar units
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CaraDelevingne
trencamotllos
en lamoda i en
temes del cor

JAVIER RICOU
Lleida

Pere Aragonès, president de la
Generalitat: “No hi haurà Jocs
Olímpics al Pirineu si el no gua-
nya en la consulta popular iCata-
lunya no lidera el projecte”. Javi-
er Lambán, president d’Aragó:
“NohihauràOlimpíadesd’hivern
sense candidatura conjunta”.
Alejandro Blanco, president del
Comitè Olímpic Espanyol: “Per
guanyar hem d’estar tots units”.
Maria Vergés, síndica d’Aran:
“Seriaunerrorfracassarperidees
partidistes”.
El Pirineu no havia estat mai

tan a prop d’unes Olimpíades
d’hivern (la candidatura seriaper
al2030)comara.Ésunafitasomi-
adapermolts habitants d’aquests
territoris de muntanya. Una can-
didaturaquepodriamaterialitzar
moltes de les reivindicacions his-
tòriques en inversions que per
una cosa o una altra no arriben
mai. Però ara mateix el descon-

en aquest debat hi pesen, i molt,
les sigles dels partits que repre-
senten. Una prova inequívoca
queel temas’hapolititzat.
Passaelcontrari, en l’esferapo-

lítica, del que va pregonar fa no-
més uns mesos el president del
ComitèOlímpicEspanyol (COE),

AlejandroBlanco, enuna trobada
que va mantenir amb polítics lo-
cals demuntanya a la Val d’Aran.
“Primerenshemdecreurequeel
Pirineu no havia estat mai tan a
prop de guanyar aquesta candi-
datura, però perquè sigui elegida
pel COI és obligat un suport

Masella –a la imatge–, Baqueria Beret i laMolina són candidates segures a Catalunya per acollir proves si hi ha olimpíades el 2030
MASELLA

unànime, sense fissures”, va dir.
Aramateix no es compleix cap

de les dues premisses. La pobla-
ció del Pirineu, per aquesta inex-
plicable falta d’informació, no
s’acaba de creure que el projecte
sigui possible. I la classe política,
embrancada en els seus interes-
sos partidistes, torna a girar l’es-
quena a uns ciutadans (la veritat
és que són pocs) que veurienmi-

llorada la vida –d’això pocs en
dubten– per les infraestructures
que arribarien gràcies a aquesta
candidatura.

La celebraciód’uns JocsOlím-
pics al Pirineu podria ser l’opor-
tunitat d’or per a millores en les
comunicacions per carretera
d’aquests territoris demuntanya.
I això no és poc en uns Jocs que
s’assegura que s’adaptarien a la
majoria d’equipaments que ja té
el territori. Un esdeveniment
d’aquestes característiques (està
demostrat) accelera les inversi-
ons, i aquestesmillores perduren
en el temps. Hi ha reclamacions
històriques, comara lamillora de
l’N-230(lacarreteradeLleidaala
Val d’Aran) i la C-28 (aquest port
de la Bonaigua que està tancat
molts dies a l’hivern pel risc
d’allaus), “que amb aquesta can-
didatura podrien quedar resol-
tes”,afirmaMariaVergés,síndica
de laVal d’Aran. Oprojectes com
el túnel de Xerallo, a l’abandonat
EixPirinenc,“quecomunicariael
Pallars Jussà amb l’Alta Ribagor-
ça”,apunta lapresidentadelCon-
sell Comarcal d’aquesta última
comarca,MariaJoséErta.
Idèntiques reclamacions arri-

ben des del Berguedà, el Ripollès
o la Cerdanya, comarques cansa-
des de reclamar millores en dos

La candidatura
seria clauper actuar a
laC-28, laC-16, laC-17,
l’N-230o ressuscitar
el túnel deXerallo

Fibraòpticaatot
el territorioreutilitzar
vilesolímpiquescoma
habitatgesocial,altres
avantatgesdelprojecte

cert entre molts habitants del Pi-
rineu és majúscul per aquesta
guerrapolíticaquehafetrenéixer
una sensació ja viscuda en aques-
tesaltures: ladeserunsconvidats
de pedra quan es prenen decisi-
ons que els afecten. Una altra ve-
gada són testimonis de discussi-

ons, decisi-
ons i
estratègies
que escapen
als seusparti-
culars inte-
ressos i ne-
cessitats.
Així doncs,

no estranya
que ara com
aralasevapo-

blació estigui unamica perduda i
l’opinió sobre el projecte sigui
dispar.Tot iquequanespregunta
a aquests habitants –des de Puig-
cerdà fins a la Val d’Aran– sí que
hi ha una resposta que es repe-
teix: “Ens falta informació, i més
si es vol fer una consulta”. Si se
sondeja entre els polítics locals,

Inversió. És el
que costarien
aquests Jocs
Olímpics, amb uns
ingressos previs-
tos de 1.500 mili-
ons. Cal sumar-hi
l’impacte mediàtic.

1.400
Elsbeneficis de l’impactemediàtic

n Barcelona sap com ningú
l’impacte que va tenir per a
la ciutat la celebració de les
olimpíades del 1992. Uns
jocs olímpics posen la seu
que els organitza al capda-
vant del focusmediàtic
d’arreu del món. Els últims
Jocs d’hivern, els de Pye-
ongChang 2018, van regis-
trar una audiència televi-
sivamundial de 1.900mili-
ons de persones, segons les
dades del COI. Amés a
més, més de 670milions de

persones van seguir l’esde-
veniment a través de plata-
formes digitals. Alejandro
Blanco, president del COE,
va fer referència a aques-
tes xifres en la seva visita
a Vielha fa unsmesos.
Aquest impactemediàtic
té compensació econòmica
per drets, per exemple
televisius. Una font d’in-
gressos que ajuda a sufra-
gar bona part dels diners
invertits als territoris que
acullen unes olimpíades.

Continua a la pàgina següent
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marcas’handedesplaçaraVielha
o a Tremp per accedir a aquest
servei. Per la seva banda, Maria
Vergésproposaquesi es constru-
eix alguna petita vila per allotjar
els esportistes, “després aquest
equipament es podria transfor-
marenhabitatgeoficialoenallot-
jament per als treballadors del
sector turístic”.
Són inversionsque traspassari-

en l’àmbit esportiu i que caldria
interpretar com a beneficioses
per a la població en general, amb
independència de quines comar-
ques o estacions d’esquí seran
seus de les proves. Ho entén així

eixos que porten al Pirineu, com
la C-16 i la C-17. Unes vies que
condueixen a pistes d’esquí i que
ambaquestacandidaturapodrien
rebreuna injeccióeconòmica.
Sónobresquebeneficiarien to-

ta la població, estigui o no a favor
d’aquestes olimpíades. Els con-
traris a aquests Jocs Olímpics
d’hivernafirmenquenocalunes-
deveniment com aquest per exe-
cutar millores a què la població
del Pirineu ja té dret. Maria Ver-
gés els respon: “Si aquesta candi-
datura ens permet executar

“Ser olímpics seria una injecció d’orgull
per viure en aquestesmuntanyes”

aquestes obres deu o quinze anys
abans,benvingudasigui”.
La llista de possibles beneficis

no s’acaba amb les carreteres.
Unesolimpíadeshauriend’esten-
dre la fibra òptica per tot el terri-
tori, i aquest esdeveniment espo-
dria aprofitar per donar als equi-
paments construïts i necessaris
per a la competició (no hi ha pre-
vista cap obra faraònica) altres
usosquans’acabinlesolimpíades.
Exemples? Maria José Erta

apunta que no seria forassenyat
aprofitar l’ocasió “per construir
un petit hospital a l’Alta Ribagor-
ça.Araelsciutadansd’aquestaco-

Ve de la pàgina anterior

L’N-230, una de les vies que es beneficiarien d’aquests jocs
MERCÈGILI

I la candidatura s’enfilà a lamuntanya
De Barcelona-Pirineus 2022 a Pirineus-Barcelona 2030

Barcelonanovaserel fruitdecap
improvisació ni de la pensada
d’un alcalde. La seva prehistòria
esremuntaal1999,quanl’Ajunta-
ment presidit per Joan Clos va
elaborar un primer informe ex-
ploratori. Però no va ser fins al
2006 que a la delegació barcelo-

ninaassistentalsJocsdeTorí,en-
capçalada pel regidor d’Esports,
Pere Alcober, se li va encendre
una llumeta. El novembre del
2009, en una trobada discretíssi-
maa les instal·lacionsde laFira, a
l’Hospitalet de Llobregat, Jordi
Hereu tempteja el president del

Divendres, 4 de febrer del 2022.
La flama del peveter de l’Estadi
LluísCompanysestornaaencen-
drecomesvaencendrefa30anys,
un25de juliol del 1992.A la llotja
d’autoritats,el reiFelipVI,elpre-
sident Pere Aragonès, l’alcaldes-
sa Ada Colau i el president del
COI, Thomas Bach, aplaudeixen
amb entusiasme desigual guar-
dant les distàncies físiques i polí-
tiques. Comencen els Jocs, i Bar-
celona es converteix en la prime-
raciutatquehaestatseuolímpica
d’estiuid’hivern.Al’exterior,una
amalgamadecol·lectiusecologis-
tes, antisistema i negacionistes
olímpics expressen el seumales-
tar. Diuen que, amb un colorit
gorro de llana i barrejada entre el
grup, ha estat vista una tinenta
d’alcalde. Cal ser fidels a la tradi-
ció: fer veure que estàs contra el
poderquan,de fet, etselpoder.
És la crònica resumida del que

podria haver estat i no ha estat.
Aquestacondiciódeseuolímpica
total se l’ha arrogat Pequín fa tot
justuneshores.
Enmig del pantà polític que fa

que aquests dies les aigües de
l’Ebre baixin ben agitades, poc
s’ha recordat la gènesi de l’aven-
tura olímpica catalana, l’inici
d’un no ha pogut ser que el Go-
vernde laGeneralitatvol conver-
tir enunpotserarasí.
El13degenerdel2010l’alesho-

res alcalde i avuipresidentd’His-
pasat, el socialista Jordi Hereu,
anunciava la voluntat de pro-
moure una candidatura Barcelo-
na-Pirineus als Jocs d’hivern del
2022.Madrid acabava de quedar
fora, denou, de la cursaolímpica,
aquesta vegadade la cita estiuen-
ca del 2016, i el PSC, que comen-
çavaaentreveurelafid’unahege-
monia demés de 30 anys a la ciu-
tat, va veure pista lliure per
provar de reeditar unes glòries
del1992queelFòrum2004nitan
solsvaensumar.
Aquella primera temptativa de

RAMON SUÑÉ
Barcelona

L A C R Ò N I C A

Comitè Olímpic Espanyol, Ale-
jandro Blanco. Surt de la reunió
convençut que, certament, hi ha
unaoportunitat.
Aleshores l’Estadi Olímpic, on

es va habilitar una rampa nevada
de35metresd’altura,s’haviacon-
vertitenl’escenarid’unaprovade

la Copa del Món de salts en les
modalitatssnowboardifreestyle.
L’espectacle dels esquiadors i els
surfistes de la neu va alimentar
unamicaméselprojecteolímpic.
Només va faltar que, en una es-
pècie de somieig col·lectiu, al-
guns vips del món de l’esport
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ÀLEX GARCIA

l’empresari turístic i regidor a
l’Ajuntament de la Vall de Boí
Lluís Farrero. “Tenir en aquestes
muntanyes uns JocsOlímpics se-
ria el millor impuls per guanyar
en orgull per viure i ser un habi-
tant del Pirineu”, afirma. Farrero
ho té clar: “Un esdeveniment
d’aquestnivell sensdubteposaria
almapaaquestesmuntanyes.Ire-
nunciar a intentar-ho és anar en
contra dels interessos del Piri-
neu”. Farrero parla des dels peus
d’unaestació, ladeBoí-Taüll, que
aramateixnoentraalestravesses
dels complexos que acollirien
proves. “Però això no és impor-
tant, en aquest cas, a l’hora dede-
fensar aquesta candidatura; cal
pensar en global”, afegeix. L’úni-
ca oportunitat de Boí-Taüll per
acollir alguna prova arribarà
quan l’esquí de muntanya es de-

clari olímpic. I això podria ser
molt aviat.
Maria José Erta, que a més de

ser presidenta del Consell Co-
marcal de l’Alta Ribagorça és al-
caldessa de Vilaller, comparteix
la tesi de Farrero: “Ara per ara és
imprescindible que tots ampliem
mires i rememjunts”.
L’entusiasme d’una part de la

població i d’una majoria d’alcal-
des del Pirineu (tant català com
aragonès) xoca amb la croada co-
mençadaperunaplataformanas-
cuda a l’Alt Urgell que considera
aquesta candidatura “unamostra
més de la tendència de castigar el
territori”.Elsopositorsnocreuen
que aquestes olimpíades portin
resdeboalPirineu,exceptebene-
ficis, una vegada més, per a un
model que ho confia tot al sector
turístic.c

Les tres xemeneies passen
a ser CatalunyaMedia City
Acolliran un gran ‘hub’ internacional del sector audiovisual

FEDE CEDÓ Sant Adrià de Besòs

En les reunions que ha mantin-
gut la Generalitat amb els ajun-
tamentsdeSantAdriàdeBesòs i
Badalona,a l’espaide les tresxe-
meneies, s’hi donaper descartat
el hub per al desenvolupament
sostenible i la pau. L’aposta és
crear un gran centre tecnològic
de producció audiovisual, que
tindràelpartenariatde lesgrans
productores catalanes, la Cata-
lunyaMediaCity.
Dues conselleries, comTerri-

tori i Cultura, lideren al davant
dels ajuntaments del territori
l’aposta per transformar l’espai
de les tres xemeneies en un pol
d’atracció imotorde la indústria
audiovisual, que té el beneplàcit
delGovern,quegestionarà la in-
versió de fons Next Generation
de finançamenteuropeu.
“El Govern porta la iniciati-

va”, detalla Filo Cañete, alcal-
dessadeSantAdrià, il·lusionada
amb l’avanç de la transformació
d’un territori “bàsic per al des-
envolupament de l’eix Besòs”
per ser un gran hub audiovisual
que desplaça la idea inicial de
convertiraquestanticrecintede
produccióelèctricaenuncentre
de coneixement i sostenibilitat,
que durantmés d’un any ha tre-
ballat un grup d’experts sota el
lideratgede l’exrectorde laUni-
versitat de Barcelona, Màrius
Rubiralta.
L’alcaldessa de Sant Adrià

destaca la importància del pro-
jecte “quan totes les administra-
cions s’hi han involucrat”. Re-
corda,noobstant això, quenoes
pot obviar “donar veu a la ciuta-
dania” per opinar sobre la nova
palanca d’oportunitats i el des-
envolupament del sector, amb
unanovaordenacióque,através
del pla director urbanístic,
transformarà les 32 hectàrees
del litoralmetropolitànord.

antper impulsarelpladedesen-
volupament urbà que implica, a
bandadelpoldigital iaudiovisu-
al, el parc d’habitatge públic, un
gran informe urbà i diversos
projectes de transformació del
riuBesòs.
Abans de la següent Setmana

Santaesdonaràaconèixerelde-
finitiu PDU que es presentarà a
la convocatòria dels preuats
fons europeus per al desenvolu-
pament sostenible. En aquest
sentit, és clauper aSantAdrià el
trasllatde lasubestacióelèctrica
d’Endesa.Unaoperacióque,si la
finança l’Estat, amb qui negocia
l’alcaldessa adrianenca, “per-
metria estalviar 19 milions al
PDU i amb això contribuir a re-
duir l’edificabilitat total” pre-
vista inicialmenta1.700habitat-
ges. En aquest sentit, Cañete re-
clama més pisos de lloguer
lliure, a part dels que ja estan
plantejats a la zona de pisos de
proteccióoficial.
Enlamateixalínia,latransfor-

macióde les tresxemeneiesserà
clau per reindustrialitzar les 90
hectàrees de polígons industri-
alsdelBesòsquecreenpocsllocs
de treball, ja que estan centrats
enel sectorde ladistribució.c

Cañete únicament posa dues
condicions per al desenvolupa-
mentde les tres xemeneies.Que
es converteixin en un centre de
capacitació i formació contínua,
d’impulsocupacional relacionat
amb l’àmbit audiovisual, i que
creïocupació.
Les administracions també

estudien la fórmula per crear
una entitat jurídica que com-
pleixi amb els cànons dels fons

europeus, que valoren els pro-
jectes partint de la implicació
d’empresesprivades.Unapossi-
bilitat que estan analitzant els
responsables polítics és que
aquest ens sigui l’actualConsor-
ci del Besòs. Per això té sentit el
pas que ha fet la Generalitat per
integrar-se en el consorci i im-
pulsar-ne la reconversió. El Go-
vern serà l’administració actu-

Les administracions
descarten el projecte
del ‘hub’ per
al desenvolupament
sostenible i la pau

Panoràmica aèria de les 32 hectàrees que es transformaran en el hub audiovisual
GENCAT

Cable submaríde fibraòptica
n Per al pol audiovisual de
les tres xemeneies és clau
la futura estació internaci-
onal de cables submarins
de fibra òptica que impul-
saAFR-IXTelecom, que ja
ha acabat les obres a la
platja Litoral de Sant
Adrià.Durant el primer
trimestre d’aquest any
començaran a arribar els
cables submarins que fa-
randeCatalunya la porta
d’entrada i enllaç de ca-

bles de fibra òptica d’alta
capacitat ambÀsia, l’Àfri-
ca i països de laMediter-
rània que es volen connec-
tar ambels EstatsUnits
per la viamés ràpida. L’en-
trada en funcionament de
la futura estació internaci-
onal reforçarà la xarxa de
cablatge que connecta els
continents amb400 cables
submarins, que es calcula
que avui ja assumeixenun
90%del trànsit d’internet.

L’Olimp blanc
El 2009 l’estadi
de Montjuïc va
acollir una prova

de la Copa del
Món de salts de
free style i
snowboard

plantegessinal’alcaldelamateixa
idea que ell estava acabant de
construir a la seva ment. En una
sessió del Pla Estratègic Metro-
polità celebrada al Museu Picas-
so, en presència dels principals
agents econòmics locals, i respo-
nentalespreguntesd’almenysun

parell d’assistents –el president
del Reial Club de Tennis Barce-
lona, Albert Agustí, i l’empresari
Sandro Rosell, en aquell temps
en plena cursa cap a la presidèn-
cia del Barça–, Hereu diu que sí,
que uns Jocs d’hivern a Barce-
lona són possibles i “ja hi estem
treballant”.
Setmanes després, l’anunci al

MuseuOlímpic, quevadeixar les
autoritats aragoneses més gla-
çades que el vent del Moncayo.
Nos’hoesperavenlapirinencavi-
la de Jaca –fins a cinc vegades,
amb més o menys convicció, ha
comprat bitllets per a la loteria
olímpica– ni el president d’Ara-
gó, el socialista Marcelino
Iglesias, que un mes abans havia
coincidit ambHereu en un acte a
la Casa d’Aragó a Barcelona. I és
que l’esborrany de candidatura,
en aquell temps Barcelona-
Pirineus 2022 (amb el nom de la
capital i la sevamarca al davant),
era el d’unprojecte 100%català i,

moltmajoritàriament,barceloní.
Barcelona va enfilar la munta-

nya fent cas d’aquesta màxima
discutible que diu que les crisis
generen oportunitats (i a comen-
çaments del 2010 hi havia una
crisi de les grosses). Dotze anys
després de Barcelona-Pirineus
2022 hem passat a Pirineus-Bar-
celona 2030. Entremig, dues re-
núncies.Primer, ladel22 (Xavier
Trias: “És necessari continuar
construint el consens polític per
fer realitat el projecte que per-
meti presentar una candidatura
guanyadora”, octubre del 2013).
Més endavant, el març del 2017,
després de la presentació de les
conclusions de la comissió per-
manent per analitzar la conve-
niència d’optar als Jocs, la del
26. Sense sorpreses. Ja ho havia
deixat clar Ada Colau quan, no-
més tres dies després d’assumir
l’alcaldia, va destituir fulmi-
nantment Òscar Grau, director
de l’oficina de la candidatura
olímpica.c

L’anunci d’Hereu de
promoure un projecte
de Jocs d’hivern
no va ser el fruit
d’una improvisació


